
E G Y E S Ü LE TI 

K Ö Z LE M É N Y E K 

Rovatvezető: Király Pál 

A z elnökség március hó 27-i ülésén dr. Madas András elnök megemlékezett ha
zánk felszabadulásának 30. évfordulójáról. Méltatta a munkát, amelyet Egyesületünk 
az elmúlt évtizedek alatt az erdőgazdálkodás fejlesztése terén társadalmi tevékeny
ségével kifejtett. A z eddig elért eredményekben munkálkodó tagságnak köszönetét 
kifejezve arra buzdított, hogy egyesületi munkánkat továbbra is lelkes odaadás, és 
a cselekvés egysége jellemezze. 

Ezt követőem az elnökség az Egyesület nemzetközi kapcsolatait elemezte, majd a 
Szervezési és Propaganda Bizottság vezetője, Ried l G y u l a ismertette az Egyesület 
központi bizottságainak, szakosztályainak és helyi csoportjainak 1974. évi működését. 

A Szerkesztő bizottság ülésén elismeréssel illették a megjelent lapszámokat -és a 
szűkebb szerkesztőség ezirányú munkáját. A májusi és júniusi lapszámot a bizottság 
részletesen összeállította, a többi számnak pedig meghatározta a vezértémáját. A jú
l ius i szám előzetesként kívánja ismertetni a Közgyűlés szakmai anyagát, az augusz
tusi szám pedig részletesen tartalmazni fogja a Sárospatakon rendezendő Erdőren
dezési Napok anyagát. 

A z Erdőművelési Szakosztály előadással egybekötött vitaülést rendezett Budapes
ten, a burkolt gyökerű csemetetermelés módszerei és eredményei témakörben. A z 
előadó Rei ja E l l a f inn erdőmester előadásában elsősorban a Paperpot csemeteterme
lési rendszerrel foglalkozott, dia és mozgófilm vetítéssel egybekötve. Hozzászólók 
valtak: dr. Gál János tanszékvezető egyetemi tanár, Deák István igazgatóhelyettes-
főmérnök, dr. Papp László E R T I tud. főmunkatárs, dr. Borsos Zoltán erdőművelési 
osztályvezető, Vilcsek János E R T I kísérleti állomásigazgató. 

A Gépkísérleti Szakosztály ülést tartott. Dr . Káldy József egyetemi tanár, szakosz
tályvezetőnek a skandináviai erdészet gépesítésének eredményeiről tartott előadása 
után, amelyét 75 diakép levetítése kísért., élénk vi ta kezdődött. A vi ta a következők
ben foglalható össze: 

— Sürgős, hogy a MÉM napirendre tűzze az erdészeti munkák gépesítésének prob
lémáit, mivel korszerű gépek beszerzése egyre nehezebb, az árak rohamosan elmél
kednek, az alkatrész-ellátás és a gépészeti szakmunkásképzés megoldatlan. 

— Készüljön javaslat a gépesítés területén „rendszergazdák" kijelölésére — a cse
metekert gépesítése, az erdőnevelés gépesítése, a hosszúfás fakitermelés alsó fe l 
készítőtelepi munkarendszerek, rövidfás fakitermelési munkarendszer harvesterrel 
stb. témákban. 

— A faipari üzemek körül p l . Mohács, Szombathely, Vásárosnamény környékén 
ipar i erdők nevelésével, erre alkalmas körzetek meghatározásával ke l l foglalkozni. 
A z ipar i erdők rendeltetése a faipari üzemek nyersanyagainak biztosítása 10—20 
éves vágásfordulóval. 

A Szakosztály foglalkozott A z Erdőnek szakcikkekkel való ellátásával, vállalva név 
szerint hat szakcikk megírását. 

A z Oktatási Bizottság kibővített ülés keretében társadalmi vitát rendez az erdé
szeti szakmunkásképzés új szakmai konstrukciójának kialakítása és az új szakmák 
követelményrendszerének, az ún. „szakmai szinteknek" témakörben. 

* 

* 



Az Erdei Vasutak Szakosztálya az E g r i Csoporttal közös rendezésben az Állami 
Erdei Vasutak gyöngyösi üzemében tartotta ülését. A z első napirendi pontként Szabó 
György pályafenntartási technikus ismertette előadásában a fiatal vasúti szakemberek 
helyzetét. Elmondta, hogy a LÁEV-nél a fiatal szakemberek megfelelően végzik mun
kájukat, körülményeikkel elégedettek. A z idősebbek segítik munkájukat. Szakmájukat 
szeretik és az általános körülményeik kialakulásában nagymértékben részes a K I S Z , 
ahol szervezett élet folyik. A Mátra Vasútüzem KISZ-f ia ta l j a i közül Szepesi Dénes, 
Bogdán Dezső, Vas János ismertette életüket, és . megelégedéssel szóltak üzemükről, 
amely a KISZ-szervezeten keresztül minden elérhető lehetőséget megad részükre. A 
királyréti, csömödéri, franciavágási üzemek kiküldöttei — Szegletes József, Soós Ferenc, 
Légrády Ede — sajnálattal számoltak be arról, hogy a fiatalok elkerülik a vasúti üze
meket. Veszély fenyegeti az utánpótlást, mert többek között nehézségek vannak a bé
rezés körül is. Dr. Bódy Géza párhuzamot vont a G y S E V hasonló állapotaival, itt az 
utánpótlás nehézségeit a fiatalok részére lakásjuttatással és egyéb, kulturális igények 
kielégítésével igyekeznek legyőzni. A széles körű vitát Hajak Gyula szakosztálytitkár 
zárta, rámutatva arra, hogy párt- és kormányhatározat van a fiataloknak vezetői mun
kakörbe állításáról. Javasolta, hogy minden üzem minél több képzett fiatalt vonjon be 
az erdei vasutak munkakörébe különösen ott, ahol az idős és fiatal szakemberek 
aránya nem kielégítő. A továbbiakban tájékoztatást adott az 1975-ben várható beru
házásokról. A z erdei vasutak a közjóléti célcsoportos beruházásból ez évben jelentős 
összeget kapnak. E z kizárólag a korlátolt közforgalmú erdei vasutak vonalainak, mű
szaki létesítményeinek fenntartására, gépek beszerzésére fordítható. A z anyagszállí
tással kapcsolatos jelentős beruházásokat a vállalati fejlesztési alapból ke l l fedezni. 
Számolni k e l l a vonalak fejlesztésével is, erre tervezési és kivitelezési kapacitással fel 
ke l l készülni. Bejelentette végül, hogy az er3ei vasutak felügyeletét a F A G O K látja el . 

* 
A Szociálpolitikai Bizottság ülésén ismertették Zelena István munkájával össze

állított tanulmányt, amely a műszaki nyugdíjasok, özvegyek és árvák helyzetének 
felméréséről készült az 1974-ben kiadott kérdőívek értékelése alapján. A z ismertetés 
utáni v i ta során kiegészítő javaslatok hangzottak el. Ezek bedolgozása után a B i 
zottság a tanulmányt az elnökség elé terjeszti. 

* 

A Rendszerszervezési Szakosztály megtartotta alakuló ülését. Cornides György is
mertette a Szakosztály megalakulásának körülményeit, majd javaslatot tett az új 
szakosztály vezetőségére. A jelölteket Göndöcs Imre szakosztályvezető és Vidovszky 
Ferenc titkár személyében a tagság egyhangúlag elfogadta. Ezután Göndöcs Imre 
körvonalaiban ismertette a szervezési elképzeléseket, amelyhez hozzászóltak: Király 
László, Tóth 'Miklós, Tusa Gábor, Kövér Zoltán, Lontai Endréné, dr. Nagy László, 
Szörényi Márton, Göndöcs Imre, Kassai Imre, Cornides György, dr. Herpay Imre, 
Verbay József. Jablonkay Zoltán, Ott János, A n d a István. 

A helyi csoportok életéből 

A z ÉRDÉRT Csoport tanulmányutat 
rendezett a Szovjetunióba. Ungvár és 
Munkács megtekintését követően üzem
látogatáson tanulmányozták a kárpátal
jai Erdő Tröszt legtekintélyesebb egysé
gét, a szolyvai kombinátot. A kombinát
hoz 30 ezer ha erdő tartozik, melyből 
110 ezer m3 fa kerül évente feldolgo
zásra. A kombinát fő termelési egységei: 
gömbfamanipulációs rönktér fűrészcsar
nokkal és árutérrel, forgácslapgyár 70 
ezer m3/év termelési volumennel, bútor
gyár. A leghasznosabb tapasztalatokat a 
gépesített anyagmozgatás területén sze
rezték (kábeldaru, bakdaruk, kötéltransz
portőrök stb.), valamint az ésszerű hu l 
ladékhasznosítás vonatkozásaiban. 

Felszabadulásunk 30 éves jubi leuma 
alkalmával számos helyi csoportunk tar
tott ünnepi megemlékezést. 

A Sárospataki Csoport Sárospatakon a 
Művelődési Ház Lórántffy termében 
tartotta az ünnepi megemlékezést, ame
lyen Járási Lőrinc „Erdőgazdálkodá
sunk 30 éve" címmel tartott előadást. 

A Soproni Csoport előadást rendezett. 
A z előadást Gáspár-Hantos Géza MÉM 
főosztályvezető-helyettes tartotta „Erdő
gazdálkodásunk 30 éve és a jövő" cím
mel. A résztvevők ezt követően a várisi 
felszabadulási emlékerdő avatásán vet
tek részt. 



A Nagykanizsai Csoport a V S Z B - a l 
közóis ünnepi rendezvényen Andor Jó
zsef igazgatóhelyettes „A Zala i Állami 
Fagazdaság 30 éves eredményei", Farkas 
Pál igazgató „A fagazdaság fejlesztési 
irányelvei", Halász Aladár Müivi I O O S Z -

tályvezető-nelyettes „Kanadai útibesza-
moló" c. előadásának keretében emlé
keztek meg a jubileumról. 

* 
A Győri Csoport a Fa ipar i Tudomá

nyos Egyesület helyi csoportjával közős 
rendezésben a „Győri MűszaKi Hónap" 
keretében szervezte meg „A műszaki fej
lesztés az ember és környezetének vé
delmében" témakörű előadást. Dr . Bon
ctor An ta l , a F A G O K műszaki igazgatója 
átfogó ismertetést tartott a fagazdaság v. 
ötéves tervéről, a fatermesztoK, fafeldol
gozók ós a felhasználok szemszögéből. 
Dr. Fáy Mihály igazgató a farostlemez
gyártás helyzetét vázolta. A z előadáso
kon részt vettek az E F A G dolgozóin kí
vül a Cardo Bútorgyár, az A l t a m i Épí
tőipar, a M V G és egyéb asztalosipari 
vállalatok szakemberei. A vitában hoz-
zászólók a faipar fejlesztésének, a fafel
használás kibővítésének távlatait ele
mezték. 

* 
A szakmai továbbképzés keretében a 

helyi csoportoknál a következő előadá
sokat tartották: 

Budapesten (MÉM) Horváth István 
„Beszámoló Kanada, U S A és Mexikó ter
mészetvédelmi területeiről és nemzeti 
parkjairól" (vetítéssel), 

Budapest (Mik. Társ.) dr. Bohus Gá
bor „Újabb és érdekes Agaricus fajok 
hazánkban", dr. Kalmár Zoltán „Ujabb 
adatok a penészgombák toxikus ható
anyagairól", Varga Ferenc „A faanyag 
gomba- és rovarkártevői és az ellene való 
védekezés épületekben, fatelepeken", dr. 
Hornok László „Fusarium fajok előfor
dulása és jelentősége" (vetítéssel), dr. 
Komlóssy György „Pontosabb farontó 
gombáink és kártételük II.", 

Ásotthalmán dr. Sólymos Rezső „A fe
nyő termesztés helyzete és irányelvei, 
különös tekintettel a fenyőállományok 
nevelésére", 

Budakeszin dr. Tóth Sándor „Erdészeti 
Világkongresszus", 

Kecskeméten dr. Szodfridt István 
„Holland—francia tanulmányúti tájékoz
tató", dr. Papp László „Finnországi ta
nulmányúti beszámoló", 

Keszthelyen dr. Márkus László „Az 
élőfaállomány értékelési módjai és er
teké", 

Miskolcon dr. Gál János „A szennyvíz
tisztítás és hasznosítás erdészeti felada
tai", 

Szegeden dr. Sólymos Rezső „A fenyő 
termesztés helyzete és irányelvei", 

Szombathelyen Buza István „A tsz-er-
dőgazdálkodás fejlesztése", 

Veszprémben (MEM) dr. Majer Antal 
„Az erdőtipológia felhasználása a termő
helyfeltárás, valamint a célállomány 
megállapítása során", Mészáros Gyula 
„Üzem tervezés gépi adatfeldolgozása" 
címmel. 

* 
Halálozás: Fájó szívvel búcsúzunk id. 

Csermely László „Bedő Albert"-díjas ny. 
erdőmérnöktől, ak i életének 78. évében 
Miskolcon elhunyt. Emlékét Egyesüle
tünk megbecsülése kíséri. 

Kecskeméten elhunyt Várkonyi László 
erdőmérnök, a volt Kiskunsági Áll. E r 
dőgazdaság nyugalmazott főmérnöke. 6 7 
évet élt. Ugyanott temették el azon a na
pon, amikor a több évtizedes kimagasló 
erdőtelepítési tevékenységéért adományo
zott „Erdészet Kiváló Dolgozója" minisz
teri kitüntetést át kellett volna vennie 
a Fásítási Hónap megnyitó ünnepségén. 

* 
Üj tagok: Nagy János erdésztechnikus, 

Siklós; Herczeg Jenő, Pécs; Csöbör G y u l a 
erdész, Bajánsenye; Mester Lajos erdész, 
Velemér; Boda János faipari mérnök, 
Diósjenő; Kelemen József művezető, 
Gu th ; Balogh Balázs erdésztechnikus, 
Olaszliszka; Fr iedel Kálmán gépésztech
nikus, Hámor; Lipcsei János erdész, Pál
háza; Mihalóczki József erdésztechnikus, 
Bánhorvát; Molnár Ferenc erdész, Tár
cái; Nagy E r v i n erdésztechnikus, Bán
horvát; Pózsa László erdésztechnikus, 
Mocsolyástelep; Sal lai István erdésztech
nikus, Szuhogy. 

A Z E R D Ő szerkesztő bizottsága. Vezető: dr. Keresztesi Béla. Főmunkatárs: Jérome René. 
T a g o k : Balázs István, Budapest ; Bech Antal, Pécs; dr. Birck Oszkár, Budapes t ; Boldizsár Antal, 
M i s k o l c ; Botos Géza, Debrecen; Büttner Gyula, Esz tergom; Deák István, Tamási ; Erdős László, 
Budapest ; Fila József, Budapes t ; Firbás Oszkár, S o p r o n ; Gáspár Hantos Géza, Budapes t ; Hatler 
Rudolf, Kaposvár; dr. Herpay Imre, S o p r o n ; Iharos Frigyes, Veszprém; Imreh János, Budapest : 
Jáhn Ferenc, E g e r ; dr. Járó Zoltán, Budapest ; dr. Káldy József, S o p r o n ; Király Pál, Budapest ; 
dr. Kiss Rezső, Budapes t ; dr. Madas András, Budapest ; Mészöly Győző, Budapes t ; dr. Radó 
Gábor, Budapes t ; dr. Sali Emil, Budapest ; dr. Sólymos Rezső, Budapes t ; dr. Speer Norbert, 
Budapest ; Stádel Károly, Győr ; Tóth István, Budapes t ; dr. Tóth Sándor, Budapest; Varga 

Ferenc, S o p r o n ; Vida László, Szeged; Vörösmarty Zoltán, Tatabánya. 




